

Components of financial market

Based on market levels

1- Primary market: Primary market is a market for new issues or new financial claims. Hence it's also called new issue market. The primary market deals with those securities which are issued to the public for the first time.

2- Secondary market: It's a market for secondary sale of securities. In other words, securities which have already passed through the new issue market are traded in this market. Generally, such securities are quoted in the stock exchange and it provides a continuous and regular market for buying and selling of securities.

Based on securities types

1- Money market: Money market is a market for dealing with financial assets and securities which have a maturity period of up to one year.

2- Equity markets: A market where ownership of securities are issued and subscribed is known as equity market. An example of a secondary equity market for shares is the Bombay stock exchange.

3- Debt market: The market where funds are borrowed and lent is known as debt market. Arrangements are made in such a way that the borrowers agree to pay the lender the original amount of the loan plus some specified amount of interest.

4- Derivative markets: A market where financial instruments are derived and traded based on an underlying asset such as commodities or stocks.

5- Financial service market: A market that comprises participants such as commercial banks that provide various financial services like ATM. Credit cards. Credit rating, stock broking etc.

6- Depository markets: A depository market consists of depository institutions that accept deposit from individuals and firms and uses these funds to participate in the debt market, by giving loans or purchasing other debt instruments such as treasure bills.

بناءً على مستويات السوق

- 1- **السوق الأولية:** السوق الأولية هي سوق لإصدارات جديدة أو مطالبات مالية جديدة ومن ثم يطلق عليه أيضاً سوق الإصدارات الجديد حيث يتعامل السوق الأساسي مع تلك الأوراق المالية التي يتم إصدارها للجمهور لأول مرة.
- 2- **السوق الثانوية:** إنه سوق للبيع الثانوي للأوراق المالية وبعبارة أخرى يتم تداول الأوراق المالية التي مرت بالفعل في سوق الإصدار الاولي وفي هذا السوق بشكل عام يتم تداول هذه الأوراق المالية في البورصة وتوفر سوقاً مستمراً ومنتظماً للشراء والبيع الأوراق المالية.

بناءً على أنواع الأوراق المالية

- 1- **سوق المال:** سوق المال هو سوق للتعامل مع الأصول المالية والأوراق المالية التي لها فترة استحقاق تصل إلى سنة واحدة.
- 2- **أسواق الملكية:** السوق الذي يتم فيه إصدار ملكية الأوراق المالية واكتتابها ويعرف باسم سوق الأسهم ومثال على سوق الأسهم الثانوية للأسهم هو بورصة بومباي.
- 3 **سوق الديون:** السوق التي يتم فيها اقتراض الأموال وتعرف باسم سوق الديون يتم إجراء الترتيبات بطريقة تسمح للمقترضين بدفع مبلغ القرض الأصلي للمقرض بالإضافة إلى بعض الفوائد المحددة.
- 4- **أسواق المشتقات:** سوق يتم فيه شراء الأدوات المالية وتداولها على أساس أصل أساسي مثل السلع أو الأسهم.
- 5 - **سوق الخدمات المالية:** سوق يضم مشاركين مثل البنوك التجارية التي تقدم خدمات مالية مختلفة مثل أجهزة الصراف الآلي و بطاقات الائتمان والتصنيف الائتماني ، الوساطة المالية ، إلخ.
- 6- **أسواق الإيداع:** يتكون سوق الإيداع من مؤسسات الإيداع التي تقبل الإيداع من الأفراد والشركات وتستخدم هذه الأموال للمشاركة في سوق الديون عن طريق منح القروض أو شراء أدوات الدين الأخرى مثل اذونات الخزينة.